
ةالجمهوري َّ ة السوري  َّ  َّة العربي 

َّ               جامعة دمشق

َّةوالعلوم الإنساني َّية الآداب كل

َّ
 
ََّّوآدابها ةغة العربي َّقسم الل

 

َّ

 ه(293لأبي الفتح عثمانَ بنِ جنِّي )ت"الخصائص" 

 حكمباب فيما يَ " إلى تمام "باب في نَ قْضِ العادة" منه من ثَّالثةدراسة و تحقيق القطعة ال

ا القياس به  ".اللِّسان به يَسوغ لا ممَّ

 

راسات اللغويَّة الماجستير لنيل درجة ةممقدَّ  رسالة  في الدِّ

 :البةالط   إعداد

 حسن منلارامي  هدى

 

 كتور:إشراف الد  

 د عبد الله قاسمحمَّ م

  

 م0202/ 0202دمشق                                                                          



َّصملخ َّال

اقًاَّلعملَّأصولَّالن حوَّعلىَّمذهبَََّّّهـ293كتابَّالخصائصَّلابنَّجنِّي_َّتَّعد َّي َّ سب 

َّهَّخلاصةََّفكرهَّوعصارةَّذهنه.َّوهوَّكتابَّجليلَّأودعَّفيهَّمصنِّف ََّّأصولَّالكلامَّوالفقه.

َّعلىَّنفسيَّ أستدركَّفيهاَّماَّفاتَّالن شرةَََّّمنهإعادةَّتحقيقَّقطعةَّدراسةَّهذاَّالكتابَّولذاَّآليت 

فيماََّّبابـَّ"وتنتهيَّبَّفيَّنَقْضَِّالعادة"َّباب"التيَّتبدأَّمنََّّوهذهَّالقطعةَّهي،َّالمحق قةََّالمطبوعةََّ

" اَّلاَّيَسوغَّبهَّالن طق  َّمم  ََّّ.يَحكمَّبهَّالقياس 

سالة ََّّت قسَمَََّّأنَّاقتضتَّالبحثََِّّوطبيعة َّ َّ:َّرئيسَينَّقسمينَّإلىَّالرِّ

راسة،َّقسم راسةَّفقدَّ.حقيقالت ََّّوقسمَّالدِّ اَّقسمَّالدِّ َّالكتاب.َّقضاياَّمنََّّدرستَّفيهَّثلاثةَّأم 

رَّعلىَّالقارئَّ لت هَّبفهارسَّتيسِّ َّذي  َّفيهَّمتنََّالكتابَّناصعًاَّمفهومًا،َّثم  مت  اَّقسمَّالت حقيقَّفقد  وأم 

َّالكتاب.َّنََّالوصولَّإلىَّمبتغاهَّمَِّ
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Abstract 

 

    Al Kasais by Bin Jinni (392 H) is considered to be the earliest in time to 

study the syntax depending on theology and the doctrine of jurisprudence       

                   .    

    It was a great book in which he displayed the essence of his intellect. Therefore, 

the researcher devoted herself to examining this book, annotating and editing a part 

of it. In addition, the researcher attempted to remediate what other printed editions 

had fallen short of.                                                                                                      

    The annotated part begins with a chapter entitled “bab fi naqd aleada” and ends in 

“bab fima yahkum bih alqias mimma la yasoghu bih alnutq".                                   

    Due to the nature of this research, this dissertation is divided into two main parts: 

the study section and annotation section. In the study section two main issues were 

addressed,  whereas in the annotation section the content of the book was presented 

in a clear and understandable way. These sections were followed by indices which 

facilitate for the reader accomplishing their goals .                                                     


